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Mēdz teikt, ka ir traki cilvēki, kuri virza pasauli. Ziemeļ-
latgalē tā noteikti ir kultūras, izglītības un sabiedriskā dar-
biniece Maruta Castrova. Viņu pazīst kā teātra festivāla
«Ķiršu dārzs» un Vislatvijas amatierteātru salidojuma Balvos
režisori, mācību centra «Azote» un biedrības «Ritineitis»
dibinātāju. Šo sarakstu varētu turpināt vēl un vēl... Ko vēl
piebilst? Visu savu apzinīgo darba mūžu 46 gadu garumā
viņa ir veltījusi sabiedrībai, cilvēku izglītošanai, atbalstam.

«Esmu uzdevusi jautājumu sev un citiem, – kas ir tas,
kas liek kaut ko tādu darīt? Dzimst ideja, un man nez kāpēc
tā jārealizē. Tiesa, ļoti daudzas idejas nokrīt zemē un sapūst,
sasalst vai iesalst. Iespējams, labvēlīgā laikā atsaldējas un
var tās realizēt, kaut gan tad manī nav tik liela azarta kā
laikā, kad tās ienāk prātā,» secina Maruta. 

Kas ir virzītājspēks?
– Uz šo jautājumu joprojām neesmu atradusi atbildi.

Acīmredzot Dievs ir atsūtījis uz šejieni, lai veiktu šo misiju.
Domnīcas «Providus» pētījumā secināts, ka Latgalē

reģistrēti aptuveni 7 % no visām Latvijas biedrībām
un nodibinājumiem...

– Cilvēki neuzdrošinās rakstīt projektus vai arī darbojas
nereģistrētās kopienās. Darbojos divās biedrībās – «Balvu
teātris» un «Ritineitis». Jāatzīst, ka, dibinot biedrības, pa-
vērās iespējas uzrakstīt kaut maziņus projektus, kurus var
realizēt savā kopienā, pilsētā vai pagastā. Nav jau teikts, ka
visi biedrības biedri ir aktīvi un vēlas darboties. Cilvēki
agrāk tomēr bija aktīvāki.

Tāpat pētījumā secināts, ka NVO sektors Latgales
reģionā ir visai noplicināts – administratīvā kapacitāte
ir zema, vien 8 % no visām NVO ir spējīgas nodarbināt
kaut vienu darbinieku, taču arī šādos gadījumos darbi-
nieki ne vienmēr ir pastāvīgi nodarbināti.

– Jāpiekrīt, ka daudzas NVO ir tikai uz papīra. Aktīvāk
darbojas tikai tad, ja pavīd iespēja saņemt finansējumu. Ta-
gad daudzas projektu pieteikumu veidlapas ir kļuvušas sa-
režģītākas. Projektu uzrakstīt ir grūtāk, ja ikdienā nestrādā
veiksmīgi ar datoru, nepārzini sistēmas un tehnoloģijas. 

Latgales ļaudis attur sarežģītība vai kūtrums?
– Gan, gan. Par kopienām runājot, jāsaprot, ka tās var

būt ne tikai reģistrētas sabiedriskās organizācijas. Bieži, īpaši
pagastos, tie ir iedzīvotāji, kuriem rūp sava ciema sakārtotība,

un viņi aktīvi līdzdarbojas savas vietas kārtības uzturēšanā.
Nesen sociālajos tīklos man atsūtīja informāciju par kapu
sakopšanu, kuru uztur vietējā kopiena. Arī Balvu pilsētā ir
iecere uzsākt sadarbību ar priesteriem, mācītājiem, lai kopīgi
kapusvētkos un svecīšu vakaros ieviestu speciālu ziedojumu,
līdz ar to nodrošinot pilsētas kapu kvalitatīvāku sakārtošanu.

Dažādās aktivitātes mudina iedzīvotājus būt aktīviem,
kaut vai viselementārākajā veidā apdzīvotās vietas kartē
iespraužot karodziņus, kur kaut kas jāuzlabo, kaut kas
jāizveido. Nereti tie ir soliņi, bērnu rotaļu laukumi...

– Esmu organizējusi iedzīvotāju forumus vismaz 10
gadu garumā.

Kāda ir atdeve?
– Uz saņemto ieteikumu bāzes rakstu projektus vai cen-

šos veidot komandu, kas varētu īstenot ideju. Tāpat projek-
tus, vēlmes un idejas iesniedzam pašvaldībā, kas nereti ie-
gulst plauktos.

Kāds secinājums?
– Uzticība noplok. Balvos trūkst vides objektu. Piemē-

ram, kaut vai fotorāmīšu izvietošanai pilsētā. Tas nemaksā
bargu naudu. 

Cik svarīgs ir pašvaldības atbalsts?
– Iedzīvotāji skatās un vērtē deputātu darbu un atsaucību.

Skatās, jo vietējā kopiena ir tā, kas maksā nodokļus. Viņi
gaida atbildi. Ja agrāk talkās nāca simti, tad šobrīd uz Lielo
talku ierodas padsmit, un atliek vien pateikt ‘paldies’. Ne-
aizmirsīsim, ka talka nav tikai lapu grābšana. Kopiena var
darīt dažādas lietas, piemēram, dežurēt arī ballēs. Aktīva
līdzdalība ir brīvprātīgais darbs.

Pierobežā arī ar iedzīvotāju konsultatīvo padomju
veidošanu nerit tik raiti kā cerēts? 

– Ja pilsētas padomē jābūt ne mazāk kā 11 cilvēkiem,
tad, šķiet, par viņiem jānobalso vismaz 5 % no deklarēto
iedzīvotāju skaita. 11 cilvēki noteikti būtu, bet tos vairāk
nekā trīs simtus, turklāt ar pasēm, būs grūti atvilināt. 

Tātad jāmeklē cits risinājums? 
– Labāk, lai ir aktīvas cilvēku kopas, kas izsaka savas

vēlmes, savus redzējumus un daļēji prasa atbalstu no paš -
valdības, kā arī paši aktīvi līdzdarbojas. Citādi mēs esam
pieraduši pieprasīt, čīkstēt, pārmest un dusmoties. Ko katrs
no mums, piemēram, ir ieviesis jaunu pilsētā, pagastā,
ciemā? Nesen Jūrmalā biju seminārā, kur Nīderlandes un
Lielbritānijas kolēģi stāstīja par jauniešu pašizaugsmi, līdz-
dalību kopienas veidošanā un saliedēšanā. Un kā jūs do-
mājat, kas ir viens no resursiem? TEĀTRIS! 

Kāds ieteikums?
– Tas ir teātris. Teātris kā resurss kopienas veidošanā

un saliedēšanā. Viņiem ir atvērta teātra akadēmija, kur jau-
nieši sestdienās pulcējas. Galarezultātā top četras perfor-
mances vai izrādes gadā, kas bieži tiek izrādītas netradicio-
nālās vietās, piemēram, frizētavā, mazā ciemā, pie kāda
grausta, kuru vēlāk kopējiem spēkiem var arī sakopt. Vienai
izrādei valsts piešķir 40 tūkstošus eiro. 

Mums: esi dzejnieks, taisi no nekā?
– Tāpēc bieži rakstām projektus vai meklējam kādus

citus resursus, kā izrādei nonākt līdz skatītājam. 
Nereti pierobežā dzīvojošajiem jautā, cik droši dzīvot

pierobežā?
– Nav atšķirības, vai es dzīvoju Rīgā, vai pierobežā.

Pierobeža, iespējams, ir drošāka nekā galvaspilsēta. Ja kas
notiek, tad ne jau to mazo pilsētiņu iznīcinās, būs svarīgāki,
stratēģiskāki objekti. Arī tanki izskries cauri.

Kas ir latgaliešu spēka avots?
– Spīts. Latgalē ir smaga zeme, arī cilvēki dzīvo smagāk,

spītīgāk un grūtāk, bet tajā pašā laikā viņos ir atvērta dvēsele,
labestība, vieglums, viesmīlība, spēks un darba spars. Pro-
tams, sava valoda.

Arī jūs, publiski daloties pārdomās, spītējat ļaunai
slimībai...

– To neslēpju. Pati un arī daktere Rīgā, kur jau sesto
gadu saņemu savu terapijas devu, brīnās... Daudzi cilvēki,
kurus iepazinu Gaiļezerā, vairs nav starp mums. Nezinu...
Es tam cenšos nepievērst lielu uzmanību. Ja pieļautu bez-
spēcību, tad paliktu uz gultas. Izmantojot izdevību, vēlreiz
vēlos pateikties ikvienam ziedotājam par finansiālo atbalstu,
jo zāles, kas man bija un ir nepieciešamas, maksā pārāk
dārgi... Par visu maksāju es dārgi...

Virzītājspēks?
– Pirmo reizi tie bija mani bērni. Nebiju viņiem atklājusi,

ka esmu sastapusies ar šo slimību... Meita, kura ir mediķe,
pamanīja. Mēs situāciju izrunājām. Pēc trešās – ceturtās ķī-
mijas ir ļoti smagi piecelties. Vieglāk ir gulēt, bet es saņēmos,
cēlos, devos pastaigās, lai bērnos neradītu šoku. Bija jāvar!
Tā varēšana bija varbūt 50 metri, kad pat nespēju atnākt at-
pakaļ. Tad sevī spriedu: «Kāpēc aizgāju gar virtuves logu?
Viņi taču redz!» Vajadzēja iet uz citu pusi. Tomēr piecelšanās
un iešana deva rezultātu. Vienmēr esmu teikusi, ka mani
nedrīkst ielikt būrī. Esmu cilvēks, kuram vajag brīvības sa-
jūtu, lai varu radīt un darīt to, par ko runājam. Vēža šūnas
jau ir katram. Jautājums tikai par to, kad tās pamostas...

«Providus» pētījumā secināts, ka pierobeža nav pie-
vilcīga vieta gan jauniem uzņēmumiem, gan nevalstis-
kajām organizācijām, lai tās veidotos. Tam piekrītat? 

– Tā īsti nav. Cilvēki, paciemojoties Latgalē, neslēpj
sajūsmu. Piemēram, uz zemnieku saimniecību «Kotiņi»,
kas atrodas pierobežā, brauc ekskursantu grupas. Galve-
nais – sakārtot infrastruktūru, jo 200–250 km, ja ir labs
ceļš, nav šķērslis atbraukt uz Ziemeļlatgali. 

Kāda ir recepte, lai vietējā kopienā uzturētu darbo-
ties vēlmi, mudinātu būt vēl aktīvākai? 

– Vajadzīgi traki cilvēki. Jābūt vairākiem līderiem jeb
vadoņiem. Viņi ir, bet nogurst, tāpēc aicinu iet līdzi tiem,
kas ir, var un vēlas. Vadu teātri, un nereti aktieri sēž telefonā,
nevis dzīvo savā lomā. «Visus telefonus grozā!» norādīju.

Paklausīja?
– Jā. Par katru aktivitāti ir ļoti jāpiedomā, īpaši strādājot

ar jaunatni. Jāsecina, ka aktīvie jaunieši ir tie, kuri gan
dzied, gan dejo, gan sporto, gan mācās. Biedrībā, rakstot
projektu, laužam smadzenes, kā izdomāt cilvēkiem kaut ko
tādu, kam nevar paiet garām. Liela daļa ir pieradusi nākt uz
meistarklasēm, turklāt tad, ja tās ir bez maksas. Arī pie
ideju apkopošanas vairums ir novērotāji, trūkst līdzdalības.  

Mēs neesam gatavi iesaistīties, maksāt?
– Vismaz Ziemeļlatgalē mēs bijām izlutināti, jo lielu

daļu saņēmām par brīvu. Cilvēki, kuri nāk dziedāt, dejot,
spēlēt teātri, nesaņem NEKO.

Cik aktīvu biedrību ir Ziemeļlatgalē? 
– Kādas 20, jo mēs par viņām zinām un dzirdam. Biedrības

ir dažādas, jo makšķernieki un mednieki nekonkurēs, pie-
mēram, ar nemateriālā kultūras mantojuma kopējiem Upītē. 

Upīte ir vai nav paraugs?
– Nedomāju, ka Upītes atpazīstamība nākusi viegli.

Svarīgas ir saknes, atbalsts. Ja tu tiec tajā karuselī, tad daž -
reiz pat grūti izlekt. Šis nav pat apspriežams jautājums, –
lai rodas jauni brīnumi! Jaunieši Upītē ir izauguši vidē, kas
viņiem tagad ir asinīs. Pieļauju, ka arī jaunieši ir noguruši
no tēva stingrās rokas.   

Vai it visur nepieciešama tamlīdzīga stingrā roka?
– Darbojoties Sarkanajā krustā, sapratu, – ja neiesaistī-

sim jauniešus, tad darbs uz priekšu nevirzīsies. 
Atslēgas vārds ir jaunieši?
– Sākotnēji jauniešiem kā mamma biju 2–3 gadus. Viņi

iemācījās nebaidīties kontaktēties, dalīties, līdzdarboties,
sarunāties ar slimiem un veciem ļaudīm. Ja kāds to novērtē,
tad arī jaunietis jūtas svarīgs un vajadzīgs. Uz sadraudzības
pasākumu Rīgā aizbrauca vairāk nekā 30 jaunieši, no citiem
novadiem – 2–3. Cits piemērs. Zvana kādas iestādes vadītāja
un stāsta, ka ļoti daudz pieneņu Balvu skvērā. Protams,
viena sētniece netiek galā. Kopējā čatā aicināju palīdzību
pilsētas iestāžu vadītājiem atsūtīt palīgā savus sētniekus vai
kādu izpalīdzīgu darbinieku, piesakot karu pienenēm. Des-
mit cilvēki atnāca... 

Kam vēl jāpiesaka karš?
– Sabrukušajiem šķūnīšiem, drazu čupām. 
Ar ko Ziemeļlatgales ļaudis lepojas?
– Ar tautā saukto Staņislavu, ar Stompaku purvu, ar

«Kotiņiem». Vienā vārdā sakot, – ar saviem CILVĒKIEM. 
Nākotnes plāni?
– Ziemeļlatgalē nav ne kalnu, ne torņu. Sapņoju un do-

māju par observatorijas izveidi Balvos. Pirmoreiz šādu pie-
redzi nolūkoju kādā mazā Dānijas ciematā, kur pulcējās vec-
vecāki ar mazbērniem, braucot no visas apkārtnes. Tā ir
kopības sajūta un iespēja kaut ko jaunu uzzināt un izzināt. Ja
šis sapnis īstenotos, varētu doties citos medību laukos.

Projektu līdzfinansē Latvijas Mediju atbalsts fonds par valsts budžeta līdzekļiem. Sadarbības projektā piedalās mediji: 
«Diena», «Vietējā Latgales Avīze», «Latgales Laiks», «Ezerzeme», «Vaduguns», «Rēzeknes Vēstis», radio «Alise», Grani.lv

P
ub

lic
itā

te
s 

fo
to

Kultūras, izglītības un sabiedriskā darbiniece
Maruta Castrova: «Agrāk talkās nāca simti»
Vēl vilka spēku. Maruta Castrova, spriežot, kāda

būs Ziemeļlatgales kopiena pēc 10 gadiem, pie-
ļauj, ka piederēsim citam apriņķim, taču saule uzlēks
ātrāk nekā citur: “Ezeros zvejosim zivis, putni dzie-
dās, un cilvēki savas vecumdienas varēs pavadīt ne-
steidzoties, smaidot labbūtībā, – lai spīd! Balvu pil-
sētas simtgadi sagaidīsim ar 100 iestādītām dažādu
šķirņu vilkābelēm, kas atgādinās mums par vēsturi,
vilka spēku, gudrību, ģimeniskumu un veselību.”


